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Zusammenfassung  

In Deutschland stand bis Ende der 1980er Jahre ausschließlich die Erforschung von Gewalt 
gegenüber Kindern, Jugendlichen und Frauen im Mittelpunkt des Interesses. Eine breite fachliche 
Diskussion zu Formen von Gewalt gegen ältere Menschen –  innerhalb und außerhalb der Familie 
- setzte hierzulande erst Mitte der 1990er Jahre ein und bezog sich zumeist auf Gewalt gegen 
ältere Menschen im pflegerischen Kontext. Im vorliegenden Beitrag wird zunächst ein Überblick 
über Definitionen und Erklärungsansätze zum Thema „ Gewalt gegen Ältere“ und zum 
gegenwärtigen Forschungsstand in Deutschland gegeben. Des Weiteren werden Formen und 
Ausmaß von Gewalt gegen ältere Menschen sowie aktuelle Präventions- und 
Interventionsmöglichkeiten beschrieben.  

 

Abstract: Violence and abuse against older people –  an (un-)important topic?  

Empirical results and current state of research in the Federal Republic of Germany 

In Germany, within the research on violence and abuse, the main focus was, until the end of the 
1980s, on children, adolescents and women. A detailed analysis and critical debate on violence 
and abuse against older people –  within families and other contexts –  can be traced back to the 
mid-1990s. It is remarkable that this latter debate has emphasised, in particular, violence in care 
settings. This article begins by providing an overview of definitions, current explanatory 
approaches and the present-day state of research in Germany. It then sets out the characteristics 
of violence and abuse against older people as well as current examples of prevention and 
intervention.  

 


